
Antzerki fisikoan eta dramaturgia ez-konbentzionaletan zaildu zen Miren 
gaztañaga; azken asteotan, ordea, teatro-testuak ikasi eta ikasi dabil. hedda 

gabler eta lady Macbeth gorpuztuko ditu aurki Arriagako oholtzan. pozik ari da, 
orain arte ez omen du-eta halako obra klasikorik egin. 20 urtetako ibilbidearen 

ostean, badu nahikoa indar desafio berriei heltzeko. 

testua: danele sarriugarte Mochales
argazkiak: dani blanco

Wikipediak dio 1979an jaio zinela eta 
1999an hasi zinela antzerkian. zer ger-
tatu zen bitarteko 20 urte horietan? zer 
duzu gogoan? 
Gogoan daukat alaba bakarra nintze-
la. Lagunak neuzkan baina era berean 
denbora asko pasatzen nuen bakarrik 
jolasten. 

irudimenarekin jo eta su?
Klaro, asko eragiten nion. Etxean jolas-
ten nuenean beti bakarrik egoten nin-
tzen eta sekulakoak muntatzen nituen. 
Balkoian animaliak neuzkala irudika-
tzen nuen adibidez. Jolas asko egiten 
nuela gogoratzen dut. Eta kanpokoa 
gustatzen ez zitzaidanean, barruko 
mundu horretan sartzen nintzen. 

nolatan erabaki zenuen arte ederrak 
ikastea? 
Amari esan nion Arte Dramatikoa ikasi 
nahi nuela; hark esan zidan hori ez zela 
karrera bat, eta orduan hasi nintzen: 
Arte… Arte… Arte Ederrak. Eta hori Bil-
bon zegoenez, bada aurrera. Karrerako 
lehenengo urtean lagun batek aipatu zi-
dan antzerki-ikastaro bat egingo zutela 
UEUn eta hara joan nintzen zuzenean. 

garbi zeneukan hori zela zure bidea?
Arte Ederrak ikasi arren, antzerkian 
neukan begia, baina ez zen kontzientea, 
instintiboa baizik. Antzerkia egiten hasi 
nintzenean ez nekien antzerkia hau-
tatzen ari nintzenik bizibide moduan, 
inondik ere. 

Miren gaztañaga  
Errenteria, 1979

Arte Ederrak ikasi zituen baina 
interpretazioa izan du pasio eta 
bizibide azken 20 urtean. Teatroan aritu 
da gehien: Antzerkiola Imajinarioan 
jardun zen hainbat urtez, baina beste 
talde batzuen produkzioetan ere 
ibili da. Telebistan eta zineman ere 
lan egindakoa da. 2009an, Stereo 
antzezlana sortu zuen, bere lan 
kuttun eta pertsonalena. Iaz, horri 
buruzko liburua argitaratu zuen 
EHAZEren eskutik. Gaur egun, Kamikaz 
kolektiboko kidea da. 

«Antzerkia egiten hasi 
nintzenean ez nekien hori 

hautatzen ari nintzenik 
bizibide moduan»

Miren Gaztañaga
Hemen eta orain, aktore
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eta zer gertatu zen antzerki-ikastaro har-
tan? 
[Ander] Lipusek eman zuen ikastaroa, 
nik ez nuen ezagutzen. Joan nintzen eta 
hantxe ikusi nuen ilea hainbat kolorez 
tindaturik… ez nuen besterik behar! Po-
zarren sartu nintzen, dena ematera. Zer-
bait neukan hor, ateratzeko zain, ez ne-
kien oso ondo zer zen, baina hor zegoen 
eta aukera etorri zitzaidanean… bum! 
Lehertu egin zen. 

handik gutxira sartu zinen antzerkiola 
imajinarioan. 
Ikastaroan Lipus ezagutu nuen, jakin 
nuen Bilbon zegoela, eta ni ere han ari 
nintzenez ikasten, bada esan nion zeo-
zer egiten bazuten, abisatzeko mesedez. 
Atzetik ibili nintzen. 1998an egin zuten 
lehenengo tailerra, ni 1999an apuntatu 
nintzen, eta urte hartan egin genuen 
8 olivetti poetikoak, Antzerkiolak tal-
de handi moduan egindako lehenengo 
lana. 

zer eman zizun antzerkiolak? 
Hori izan zen nire eskola. Antzerki kon-
painia horren dinamika honelakoa zen: 
zeozer egin nahi baldin baduzu, egin 
ezazu, ez itxaron inork deitu arte. Ni ge-
roago hasi naiz horretan, behar izan ni-
tuen urte batzuk konfiantza hartzeko 
eta gogoa izateko benetan, baina tal-
dean oso hurbiletik ikusi nuen sorkun-
tza-prozesua: nola joaten zen sortzen 
musika, testua… 

nola egiten den antzezlan bat, azken fi-
nean. 
Bai, guztiz. Gero, gainera, kooperatiba 
sortu genuen, eta horrek izugarrizko 
formazioa eman dit, aritu naiz aktore, 
produkzio-laguntzaile, bulegari… ha-
mar mila gauzatan. Ezagutu nuen zer 
den ofizioa. 

dramaturgiaren ikuspegitik ere izan al 
zen eskola? 
Non erortzen zaren, zurekin dakarzun 
hori moldatu daiteke, moztu, ala azpi-
marratu. Ni oso fisikoa naiz berez, eta 
Antzerkiolan asko indartu zen hori. Lan 
fisikoari garrantzia ematen zitzaion. 
Kontatzen genituen istorioek, zorionez, 
ez zeuzkaten dramaturgia klasikoak, 
eta ni hasi nintzen kontatzen istorioak 
modu ez-konbentzionalean. Antzerkio-
lak eman dit hori. Konbentzionaltasuna 
ez zait txarra iruditzen, baina taldean 

lantzen genituen ohiz kanpoko pertso-
naiak, gorputz desestrukturatuak, itsu-
sitasuna… Plazer handia zen.

amaitu zen, ordea. 
Bai, 2007an bukatu zen. Gero beste 
antzerki-obra bat egiteko bildu ginen, 
baina ez genuen talde-dinamikarekin 
jarraitu. Antzerkiolaren amaiera infle-
xio-puntu nahiko potentea izan zen. Ni 
han oso babestuta nengoen, zerbaiten 
parte izan nintzen, urte askoan gainera, 
eta bat-batean gogorra da ez izatea eze-
ren parte. Lan-ibilbideko gauza gogo-
rrenetako bat izan da, baina era berean 
ezinbestekoa hazteko, familiaren babe-
setik hegan egitea bezala. Oso horrela 
sentitzen dut. Orduan egin nuen Stereo. 

zeozer zureagoa egiteko beharra sentitu 
zenuen?
Antzerkiolan Jon Gerediaga zen idaz-
lea, Aitorrek [Agiriano] musika egiten 
zuen, askotan Lipusek zuzentzen zuen… 
Sorkuntza-prozesuak intentsoak eta 

ederrak ziren, baina gogoa neukan nik 
ere nire buruari galdetzeko zer kontatu 
nahi nuen, eta hori kontatzeko. Besteren 
historiak ere egiten dituzu zeure, bai-
na sortzailearen papera hartzeko gri-
na neukan. Stereo [antzezlana] izan zen 
nire ahotsa bilatzen hastea, nire gaita-
sunez gehiago jabetzea, sortzaile bezala 
elikatzen hastea… Plazer bat da nor-
bere galderak publikoarekin partekatu 
ahal izatea, eta ez soilik izatea besteren 
ideiak gauzatzen dituena. 

eta, ondoren, telebista. lehenik Martina 
eta gero, nola ez, Goenkale. 
Martina-n Lipus eta biok geunden, in-
gurua ez zen hainbeste aldatu. Talde 
ttiki-ttikia zen, oso hurbilekoak denak, 
sateliteak ginen telebista barruan. Goen-
kale beste zerbait izan zen. 

beste mugarri bat? 
Bai, izugarria. Goenkale iritsi zenean oso 
nekatuta nengoen, nenbilen lauzpabost 
antzerki-lanetan, diruz justutxo… Garai 
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hartako dinamikak ez ninduen zorion-
tsu egiten. Eta ez neukan argi zergatik. 
Baina zeozer ez zebilen ondo, eta orduan 
Goenkale etorri zen, ordura arte egin ga-
beko zerbait… Sinbolikoki irekiera bat 
izan zen, aldaketa bat, eta nik horixe 
behar nuen bizitzan. Goenkale-n zirkulu 
berri bat ezagutu nuen, aktore gehiago 
ezagutu nituen, adin askotakoak, ofizioa 
bizitzeko hamaika modu. Leihoak za-
baldu banitu bezala. Eta berez produk-
tuarekin ez neukan horrelako loturarik, 
baina gauza pila bat ekarri zizkidan. 

nor zinen?
Moja [barreak]. 

eta?
Bada oso ondo zetorkidan Stereo egite-
ko, kontrasteagatik [barreak]. Oso di-
bertigarria zen, hantxe ibiltzen ginen 
abitua jantzita Zumaiako komentuan. 
Esperientzia sekulakoa da, ez duzu bi-
zitzen beste modu batera. Sekulako bi-
daia. 

telebistarekin loturik dago hizpidera 
ekarri nahi nukeen beste kontu desatse-
gin bat: boikota egin zizuten Euskalduna 
naiz eta zu programan egindako adieraz-
penen harira. Urte eta erdi pasa da ordu-
tik. zer moduz? 
Inoiz bizi izan dudan bizipen surrea-
listenetako bat da. Bere garaian oso 
gogorra izan zen, oso arraroa, ez nuen 
batere espero. Bikotekideekin utzi dut, 
edo lagunengandik urrundu, inguruko 
jendea hil da, eta badakit zer diren dolu 
horiek, baina halakorik ez nuen sekula 
bizi nire haragitan. Eraso bat zen, baina 
ez fisikoa, birtuala baizik, eta oso gauza 
arraroa gestionatzeko. Gaur eta hemen 
esan dezaket bizipen oso gogorra izan 
zela, eta ez litzaidakeela gustatuko be-
rriro gertatzea, baina orain, denbora 
pasata, ikasi dudan guztiarekin eta gai 
izan naizenez honi leku bat emateko, 
onartu dudanez hau dela nire biogra-
fiaren parte eta honek ere egiten naue-
la, ez dut nahi inork kentzerik. Ulertzen 
didazu?

integratu duzu, nolabait ere…
Bai, guztiz. Lehenengo egunetik. Gertatu 
zitzaidan, ikasketa bat ekarri zuen, era-
kutsi zidan zein den kontestua eta beste 
hamar mila gauza. 

esan duzu birtuala izan zela, bestelako 
ondoriorik ekarri dizu? 
Ondorio latzenak izan ziren sare sozia-
letako erasoak, zeren oso heavya da ho-
rrenbeste mezu irakurtzea tonu horre-
tan. Baina momentu batean beste alde 
batera begiratzen duzu, eta kito. Asko-
tan galdetu didate ea ondoriorik ekarri 
didan lan aldetik. Pentsatzen dut seguru 
aski baten bat izango zuela, baina orain, 
adibidez, El legado de los huesos pelikula 
egingo da [El guardián invisible filmaren 
bigarren zatia], eta berriro deitu didate. 
Egia esan, bizitza oso zoroa da; baina ni 
aktorea naiz, pertsonaia hori asko maite 
dut eta, hausnarketa bat egin ondoren, 
gogoz egingo dut aurrera.  
 Ofizioa dela-eta, bi gauza ekarri zizki-
dan: konturatu nintzen aktore-ibilbidea 
bat-batean amaitu zitekeela, eta kon-
tzientzia hartu nuen bizitza askoz ere 
gehiago dela aktorea izatea baino: bisio 
panoramiko horren kontzientzia hartu 
nuen. Eta era berean, pentsatu nuen: 
hemen eta orain, aktorea naiz, eta kito. 
Begira, garai horretan casting-a egin zu-
ten Arriagan Obabakoak obrarako, eta 
nik gogo handia nuen antzezlan horre-
tan parte hartzeko. Bada gertaera honek 
guztiak kristoren indarra eman zidan, 
iruditzen zitzaidan ezer ez zela izango 
hura baino fuerteagoa. Badakizu, gau-
za gogor bat gertatzen zaizunean, nola 
ematen dizun lekua? Bada horrela. Gero, 
pena da, ahaztu egiten dugulako. 

orain, antzerki-talde bateko kide zaitugu 
berriro ere: Kamikaz kolektiboa osatzen 
duzue amancay gaztañaga, erika olaizo-
la eta hirurok. 
Polita izan zen zeren Stereo-rekin ibi-
li ginenean, halako topagune bat egin 
genuen hiru neskaren artean. 2013an 
Donostiara etorri nintzen, eta jendea 
ezagutzen nuen, baina ez hainbeste. 
Segituan egin nuen topo Erikarekin. 
Goenkale-k kristoren lagun onak ekarri 
dizkit: Eneko [Sagardoi], Erika… Biok 
elkartu ginen, ze halako maitemin mo-
duko bat piztu zen, biok marmita be-
retik atera izan bagina bezala. Hortxe 
hasi ginen brainstorming bat egiten, zer 
kontatuko genukeen, teatro bat, edo-
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zer gauza… Eta orduan Amancay 
ezagutu genuen Uxueren [Alberdi] 
bitartez. Horrela abiatu zen Kami-
kaz. Euli-giro egin genuen, Uxueren 
liburu batetik abiatuta, oso bolo gu-
txirekin, eta orain Kaffkä antzezlana 
sortzen gabiltza. 

zeuk aipatu duzu eta neuk azpima-
rratuko dut: emakumeak zarete hi-
rurak. 
Hauxe esango dizut: ezer ez da ka-
sualitatea. Hori bakarrik. Momentu 
horretan ez dakit zenbateko kon-
tzientzia geneukan hori bilatzeare-
na, baina nik garbi daukat momentu 
horretan gorputzak hori eskatzen 
zidala. Bai, bai, bai. Ahizpak. Izugarri. 

datorren urtean, 2019an, izango dira 
hogei urte aktore hasi zinela. bizitza 
erdia. 
Bai, aizu. Oporretan jabetu nintzen ho-
rretaz, Mexikon. Abuztuan da nire urte-
betetzea eta bat-batean etorri zitzaidan, 
dutxan nengoela: hurrengo urtean be-
rrogei, eta hurrengo urtean hogei ak-
tore. Bizitza erdia? Flipatuta nago, zer 
nahi duzu esatea. 

nola heldu naiz ni honaino?
Guztiz. Nola heldu naiz ni honaino. Ho-
rrela jar dezakezu. 

zer duzu handiagoa, nekea ala gogoa? 
Ofizioarekiko biak sentitu ditut, mai-
tasuna eta gorrotoa, baina, egia esan, 
hemen eta orain, hunkitzen nau atzera 
begiratzeak, zeren ikusten dut izan dela 
bide bat bizi-bizia: momentu pila bat 
izan ditut, batzuk eder-ederrak eta bes-
teak oso gogorrak, lagun asko dauzkat, 
oso pertsona inportanteak aurkitu di-

tut, beste lagun batzuekin oso momen-
tu gogorrak pasatu ditut… Eta ofizioak 
egin nau ni. Gogoratzen naiz iritsi zela 
momentu bat non oso argi ikusi nuen, 
aktore bezala hazten jarraitu nahi ba-
nuen, pertsona bezala hazten jarraitu 
behar nuela. Kolore guztietako bidea 
izan da. Dena, dena egon da. Eta emozio-
natzen nau. Eta gustatzen zait gainera 
dena egon izana, iruditzen zait oso be-
netakoa. Eta ikusten dut baita ere entre-
ga handia egon dela eta une oro dagoela, 
eta oso polita da, zeren aktore izateko 
modu asko dago, baina une oro jarrai-
tzen dut naizen hori izateko modua be-
rrikusten eta bilatzen. 

eta  baldintza ekonomikoen aldetik, nola 
ikusten duzu etorkizuna? 
Beldurra ematen du. Ni saiatzen naiz 
horri gehiegi ez begiratzen, zeren egia 
da oso garaiaren arabera doala, gure 

lana askotan oso prekarioa da, eta 
askotan hitzarmeneko soldata mini-
moetatik tiratzen da, eta minimoak 
oso minimoak dira, eta gauza bat da 
hitzarmenean soldata minimo bat 
izatea baina aizu… ezin gara mini-
moetan gelditu une oro. Duintasun 
kontua da. 
 Duela gutxi pentsatu nuenean 40 
urte egingo nituela eta aktore nai-
zela oraindik ere, beldurtu nintzen 
zentzu horretan: 60rekin ere aktore 
izango al naiz? Eta zahartzaroan? 
Eta ekonomikoki? Saiatzen naiz ho-
rretan gehiegi ez pentsatzen, zeren, 
gainera, errealitate gogor batzuk 
ikusten dituzu, baina… bestela zer? 
20 urte neuzkanean bezala, galde-
tzen zidaten ea zer izango nintzen 
handitzean, eta ez nekien. Hemen 
eta orain, aktore. Egia da asko alda-

tzen dela, bat-batean pelikula bat egiten 
duzu edo telesail batean parte hartzen 
duzu eta diru-iturri majo bat daukazu, 
eta hor lasaiago zaude, baina gero ba-
daukazu beste garai bat ez daukazuna 
diru-sarrerarik, eta orduan lastairari 
haginka pasatzen dituzu gauak. 

ez dago segurtasunik. 
Uste dut orokorrean bizitzan ez dagoela 
segurtasunik, baina, egia da, adibidez, 
nire lagun batzuek lan finkoa dutela, hi-
labetean 2.000 euro, eta pentsatzen dut: 
horrek zer izan behar du? Aurreztu de-
zakezu, hilero jasotzen duzu… ene. Nik 
uste dut lanbide honetarako oso ausarta 
izan behar dela, eta, horretaz gainera, 
pixka bat inkontzientea. 

bestela ezin da? 
Unean unekoan pentsatu. Eta konpon-
duko da. Kito. n

Benetako 
antzinako ogia
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